
Uchwała nr 7/2010 

Zarządu Związku Producentów Ryb 

w sprawie propozycji pomocy finansowej w ramach Osi II środka 2.2 – przedstawionej 
przez Sekretarza Stanu Pana Kazimierza Plocke w dniu 20 maja 2010 r. podczas spotkania 

z przedstawicielami środowisk rybackich. 

 

Zarząd Związku Producentów Ryb po zapoznaniu się z propozycjami przedstawionymi przez 
Sekretarza Stanu – Pana Kazimierza Plocke w dniu 20.05.2010 r. w MRiRW na spotkaniu z 
przedstawicielami środowisk rybackich, a mianowicie - informacją o uzyskaniu 80 mln zł na wsparcie 
gospodarstw rybackich wszystkich obiektów chowu i hodowli ryb, które nie mają podpisanych umów w 
ramach środka 2.2 postanawia: 

 

§ 1 

Akceptuje propozycję MRiRW na udzielenie pomocy finansowej w wysokości  
360 zł/ha za zrealizowanie Pakietu 1 - działań wodno-środowiskowych, ale jako zaliczkę 
naleŜnego dofinansowania dla wszystkich obiektów chowu i hodowli ryb, których wnioski 
zostały pozytywnie zweryfikowane przez ARiMR w 2009 r. i z którymi nie podpisano 
umów na udzielenie pomocy finansowej w ramach działań wodno-środowiskowych oraz 
dla tych podmiotów, które złoŜą wnioski w roku 2010. 

 

§ 2 

Wnioskuje o niezwłoczne zabezpieczenie środków na sfinansowanie pomocy w ramach 
środka 2.2, Pakiet 2 na realizację złoŜonych i pozytywnie zweryfikowanych wniosków w 
ramach Osi II Pakietu 2. 

UWAGA! 
Podpisane umowy z beneficjentami muszą zawierać uzgodnienia określone w § 1  
i § 2, zgodnie z ideą zrównowaŜonego rozwoju sektora akwakultury.  
 

§ 3 

Zarząd ZPRyb w związku z tym, Ŝe utracił zaufanie do Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi z powodu popełnienia następujących bardzo powaŜnych błędów, tzn.: 

• Błędnego oszacowania środków finansowych na realizację pomocy w ramach środka 2.2 
„programu wodno-środowiskowego”, które spowodowało, iŜ z 60.943 ha ogólnej 
powierzchni stawów zawarto umowy tylko na 17.612 ha, co stanowi zaledwie ok. 
29% i wyklucza ok. 70% gospodarstw rybackich z uzyskania pomocy finansowej. 
PowyŜsze nastąpiło w następującej sytuacji: 
a) wszystkie gospodarstwa rybackie poniosły porównywalne koszty w ciągu dwóch lat (2009-

2010) na realizację wymogów działań wodno-środowiskowych! 
b) nie ma Ŝadnego uzasadnienia dla braku udzielenia pomocy finansowej z tytułu 

połoŜenia stawów na obszarze Natura 2000 tylko dla około 40% gospodarstw 
rybackich! 

c) Rząd nie uprzedził rybaków, Ŝe środków finansowych moŜe zabraknąć, a wręcz przeciwnie 
wysocy przedstawiciele Dep. Rybołówstwa zapewniali jeszcze we wrześniu i październiku 
2009 r., Ŝe środków powyŜszych nigdy nie zabraknie! 

d) Rząd został w pełni poinformowany o wielkości zapotrzebowania środków finansowych na 
wdroŜenie programu wodno-środowiskowego, opracowanego przez Autora 
przedmiotowego programu! 

e) Związek Producentów Ryb kilkukrotnie opiniując projekty rozdziału środków 
EFR, zwracał uwagę na niewystarczające kwoty przeznaczone na akwakulturę. 
Zarząd Związku wskazywał zwłaszcza na: 
� nieuzasadnione przeznaczenie ponad 10-krotnie większych kwot na rybołówstwo 

morskie w sytuacji, gdy podaŜ ryb z tego sektora jest zbliŜona do sektora 
akwakultury, 



� bardzo wysokie kwoty przeznaczone na środek 2.5 – „Przetwórstwo”-  ponad 50% 
środków w całej Osi II, mając tu zwłaszcza na uwadze fakt, iŜ przetwórstwo 
przetwarza w duŜej mierze ryby pochodzące spoza UE, 

� przeznaczenie aŜ 32% środków całego EFR’ u, tj. 1,2 mld zł na Oś IV, czyli na tzw. 
Lokalne Grupy Rybackie. Nie akceptujemy polityki jaką podejmuje polski Rząd w 
odróŜnieniu od innych krajów UE, przeznaczając ogromne środki finansowe z 
zamiarem wdroŜenia ich przez LGR. Lokalne Grupy Rybackie to całkiem nowe, nie 
sprawdzone, nie obejmujące całej powierzchni kraju działania! W imię czego wielu 
rybaków ma być pozbawionych dostępu do pomocy finansowej z EFR? 

� brak podziału środków finansowych na województwa, 
� opieszałość i nierówne zasady rozpatrywania złoŜonych wniosków przez terenowe 

oddziały ARiMR.  
Wszyscy rybacy- „Stawiarze”- w porównywalnym okresie czasu rozpoczęli 
przygotowywanie, kompletowanie dokumentów i składanie wniosków – na 
środek 2.2. W zaleŜności jednak od Oddziałów ARiMR-u niejednakowo 
stawiane były wymagania odnośnie kompletności wniosku, czasu 
rozpatrywania wniosku oraz wezwań do uzupełnień braków w złoŜonych 
wnioskach. Doprowadziło to do tego, Ŝe niektóre O/ARiMR podpisały ok. 30 
umów z rybakami, a inne nie podpisały Ŝadnej umowy lub tylko kilka! 
Wskazuje to na to, Ŝe błędem było nie dokonanie podziału kwot na 
województwa oraz rozpatrywanie wniosków, wg „widzi mi się” 
pracowników niektórych O/T – ARIMR! 
Dowodem na powyŜsze są przykłady, Ŝe identycznie opracowane przez ten 
sam podmiot rybacki wnioski, złoŜone w dwóch róŜnych oddziałach ARiMR 
– przez jeden z tych oddziałów wniosek został przyjęty i umowę podpisano, 
a przez drugi O/t ARiMR został odrzucony! 
 

PowyŜsze nieprawidłowości zostały potwierdzone przez Pana Ministra Kazimierza Plocke 
w dniu 7 kwietnia br., na spotkaniu z Prezydium ZPRyb jako błędy i Pan Minister 
zapowiedział ich naprawę.  
 

§ 4 

Zarząd Związku z w/w powodów- popełnionych uchybień i błędów, podczas wdraŜania PO 
Ryby 2007-2013 stwierdza, Ŝe została powaŜnie naruszona równowaga ekonomiczna 
rybackich gospodarstw stawowych w Polsce i postanawia w tej sytuacji: 

1. Zwrócić się o pomoc i objęcie nadzorem zrealizowania w/w postulatów Związku 
m.in. do:  

o Prezesa Rady Ministrów, Marszałka Sejmu, Sejmowej Komisji Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi, Ministra Finansów, NIK, UOKiK, CBA, Rzecznika Praw Obywatelskich, Marszałków 
Województw; 

2. Zwrócenie się z prośbą o pomoc w realizacji postulatów ZPRyb do:  

o Przedstawicieli Parlamentu Europejskiego i Posłów na Sejm RP, Rady Naczelnej PSL, 
Krajowej Rady Izb Rolniczych;  

 

§ 5 

W celu nagłośnienia powyŜszych spraw – postanawia poinformowanie na piśmie mediów: TVN CNBC, 
TVP Info, „Agrobiznes”, „Sprawa dla Reportera”, Program TVN Uwaga, Gazeta Wyborcza, 
Rzeczpospolita. 

 

§ 6 

W przypadku niezrealizowania w/w postulatów, Zarząd Związku zwoła Walny Nadzwyczajny Zjazd 
Delegatów w celu podjęcia dalszych działań w obronie zachowania zasad równej konkurencji w 
prowadzeniu stawowych gospodarstw rybackich w Polsce oraz rozwaŜenie zarekomendowania 



członkom Związku wycofania się z członkostwa w Lokalnych Grupach Rybackich i rozwaŜenie 
zaskarŜenia  przez Związek rozporządzeń wykonawczych Ministra Rolnictwa do UE.  

 

§ 7 

Reasumując powyŜsze oraz kierując się zasadą wygłoszoną przez Pana Ministra Marka 
Sawickiego podczas audycji TVP-1, Ŝe: „… nie moŜna doprowadzić do zachwiania 
konkurencji na rynku”, Zarząd ZPRyb oczekuje powaŜnego przeanalizowania i 
zrealizowania powyŜszych wniosków, mając na względzie bardzo szeroko pojęte dobro 
polskiego rybactwa, rodzin rybackich i pracowników gospodarstw rybackich. 

 

§ 8 

Zarząd Związku uchwałę przyjął jednogłośnie. 

 

§ 9 

Uchwała wchodzi w Ŝycie z dniem podjęcia. 

 

Sławno, dn. 27 maja 2010 r. 


